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Informace z 12. zasedání zastupitelstva  

Zasedání se konalo 24. dubna, zúčastnilo se ho 8 zastupitelů (Martina Kuková 

omluvena) a 8 občanů.   

Schválená úprava rozpočtu obce 

Byla schválena první úprava rozpočtu obce pro tento rok, příjmy se navyšují 

o 855 000 Kč a výdaje o 755 000 Kč.  

Smlouva o dotaci 

Byla projednána a schválena smlouva o dotaci z POV Pardubického kraje, jejíž 

výše je 155 000 Kč. 

Seznámení s aktuálním stavem projektů 

Přítomní byli seznámeni se stavem projektu kanalizace, chodníků a MEK 

(místní energetická koncepce). Ke kanalizaci poskytujeme informace v dalším 

článku. Akce výstavba chodníků na dolním konci je ve fázi výběru dodavatele 

stavby, předpokládaný termín zahájení v červenci tohoto roku. V měsíci 

červnu předpokládáme podání žádosti o dotaci na poslední část chodníků, a to 

na horním konci obce. Co se týká projektu MEK tak vedoucím týmu je 

místostarosta obce Petr Švehla, který bude zajišťovat i komunikaci s občany. 

 

 

 

 

Bližší informace získáte přímou účastí na zasedáních obecního zastupitelstva 

nebo ze zápisů ze zasedání, které jsou zveřejněny na webu obce. 
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Sloupek starosty obce 

Projekt kanalizace 

V návaznosti na množící se dotazy a informace o šíření různých zpráv 

spojených s kanalizací jsem se rozhodl uspořádat veřejné setkání s občany. 

Na setkání bylo připomenuto a zopakováno to nejdůležitější co se týká 

kanalizace a také bylo odpovězeno na dotazy přítomných občanů. Některé 

dotazy včetně odpovědí uvádím níže. Věřím, že setkání napomohlo zdárnému 

průběhu a dokončení výstavby kanalizace v obci. 

Kdo a kdy bude dělat finální terénní úpravy? – dodavatel stavby Gasco ještě 

před dokončením celé stavby 

Můžu mít ovládací skříňku ve své rozvodné skříni? – pokud se do rozvaděče 

vejde tak ano 

Jak poznám poruchu čerpadla? – před uvedením do provozu bude každý 

uživatel seznámen s provozním řádem kanalizace a provozem čerpací jímky, 

součástí ovládací skříňky bude i světelná signalizace poruchy 

V jaké výšce má být nátok do jímky? – min. 0,9 m ode dna jímky, hloubku 

usazení jímky si musíte stanovit tak, aby byl zachován dostatečný spád 

přívodní odpadní roury 

Jaké jsou nástavce na jímku? – nástavce jsou možné u betonových jímek a 

jejich využití je nutné předem konzultovat s dodavatelem stavby 

Předělají mi jímku do větší hloubky, když mám malý spád? – v případě 

problému s hloubkou nebo natočením jímky bude provedeno šetření na místě 

a pokud bude pochybení na straně stavby bude dáno do pořádku  

Můžu si do čerpací jímky udělat další díru pro napojení? – čerpací jímka bude 

součástí kanalizační sítě tedy ve vlastnictví obce, z důvodu funkčnosti není 

možné mít do jímky více vstupů, odpady z domu musí být před vstupem do 

čerpací jímky svedeny do jedné trubky  

Můžu mít skříňku na sloupku místo na zdi (kvůli obložení zdi)? – ano ovládací 

skříň je možné umístit na sloupek i v případě že je jímka do 7 m ode zdi 

Kdo platí revizi přívodu elektřiny k ovládací skříňce? – obec zajistila 

jednotného extérního revizního technika a toho bude i platit, revizní zpráva 

bude majiteli nemovitosti předáni při napojení nemovitosti na kanalizaci  
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Jaká je záruka na čerpadlo? – stavební část kanalizace má záruku 60 měsíců, 

strojní části ČOV a čerpadla čerpacích jímek mají záruku 24 měsíců 

Bude možná další přípojka ze stejného pozemku? – v budoucnu bude obec za 

splnění daných podmínek umožňovat připojení na kanalizaci 

Musím být přítomen u revize a musí být kabel pod proudem? – revizní technik 

musí mít přístup k jističi, ten musí být pod proudem, pokud je jistič i kabel 

volně přístupný není nutná účast majitele 

Jak řešit elektro přívod, když mám starý čtyřdrátový rozvod? – toto není 

problém, nicméně pro zajištění požadovaného připojení elektřiny 

doporučujeme využít elektrikáře, ten má odborné znalosti, jak vše připravit  

Tolik některé dotazy vzešlé ze setkání s občany. 

Dále uvedu časovou osu úkonů spojených se spuštěním celého systému 

kanalizace v obci.  

- Stavba včetně čerpacích jímek, ČOV, ale i terénních úprav má být dle 

smlouvy s dodavatelem hotova nejpozději do listopadu 2024  

- Po předání stavby bude požádáno o souhlas s uvedením kanalizace do 

zkušebního provozu 

- Následně budou občané vyzváni k napojování na domácí čerpací 

jímky, přesné termíny budou upřesněny 

- Stočné bude vybíráno od 1. ledna 2025 a jeho výši stanoví 

zastupitelstvo obce koncem tohoto roku 

- Před zahájení provozu kanalizace uspořádáme další schůzku s občany, 

tam budou poskytnuty informace o způsobu výpočtu a výběru 

stočného i další provozní informace   

Do doby, něž bude nemovitost připojena k čerpací jímce budou vlastníci 

využívat svůj současný systém likvidace odpadních vod.  

Provoz kanalizace bude zajišťovat obec a na některé činnosti bude využívat 

dodavatelské služby.   

Milan Hána 

starosta obce 
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Kiosek na koupališti 

Začátkem května bude otevřen kiosek na koupališti. Věříme, že si zákazníci 

najdou cestu a přijdou se osvěžit do kiosku ještě před zahájením letní sezóny 

koupaliště. O provozní době kiosku budeme informovat na webu obce 

a prostřednictvím používaných aplikací.   

Kultura pro rok 2024 

Zveme občany na nadcházející kulturní akce:  

• 30. dubna: Čarodějnice na koupališti, pořádá SDH 

• 15. května: Den matek – zveme všechny maminky na odpolední 

posezení, od 15 hodin v zasedací místnosti OÚ, vystoupení dětí z MŠ, 

občerstvení zajištěno 

• 15. června: Den dětí a Den otců 

• 29. června: Otevírání koupaliště a vítání prázdnin 

Okrskové cvičení družstev SDH 

V sobotu 11. května od 9 hodin bude místní sbor dobrovolných hasičů 

na fotbalovém hřišti pořádat okrskovou soutěž.  

Muži ze sborů okrsku Staré Město: Borušov, Dětřichov u Mor. Třebové, 

Mladějov na Moravě, Rychnov na Moravě, Staré Město a Třebařov, by se měli 

zúčastnit základního kola. Letos by se mělo zúčastnit i jedno družstvo žen a to 

z Mladějova. 

Na programu bude 100 m překážek, štafeta 4x100 m s překážkami 

a samozřejmě královská disciplína – požární útok. Nejlepší postoupí do 

okresního kola, které se letos bude konat v sobotu 1.6. ve Vítějevsi.  

Přijďte fandit našim klukům a strávit příjemné dopoledne. Občerstvení bude 

zajištěno, počasí snad vyjde. Rádi vás uvidíme.  

Starostka SDH Božena Pospíšilová 
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Další střípky Rychnovské historie  

V dnešním povídání si připomeneme historii fungování pošty v naší obci do 

roku 1945. Ačkoliv dnes již pošta není ani zdaleka jedinou doručovací službou, 

v nedaleké minulosti měla na tyto služby státní monopol.                                                                                                                                                                 

Poštovní úřad v Rychnově byl otevřen v roce 1894 a prvním státním 

poštovním úředníkem byl ustanoven Franz Prosser, do té doby pracující jako 

farní úředník. Do této doby doručoval poštu úředník z Moravské Třebové. Jako 

poštovní kancelář sloužila místnost v domě č. 208 u řezníka Peregrina 

Proksche.  V roce 1904 přebírá úřad Franz Ulreich a zásilky si vyzvedává na 

nádraží v Žichlínku a vozí si je k doručování na dvoukolovém vozíku. 

Zajímavostí je i jeho, na státního úředníka, nevelká mzda 28,- Korun.                                                                                                                                                                             

V roce 1915 se poštmistrem stává Wilhelm Kukula a stěhuje se s úřadem do 

prvního patra domu č.p. 60. Na počátku roku 1916 je pošta přemístěna na 

faru. Je zabudován trezor, zabezpečeny dveře a okna a nad dveře je umístěn 

vývěsní státní dvojhlavý orel. Na budovu je umístěna poštovní schránka. V 

době světové války počet zásilek velmi vzrostl a poštovní doručovatel Franz 

Ulreich nebyl schopen nárůst sám zvládnout a musel být přijat brigádník Franz 

Heger. Další stěhování úřadu proběhlo v roce 1925. Pošta se přestěhovala na 

rychtu, kterou právě obec odkoupila a začala tam budovat školu. Protože 

v nové Československé republice musí státní úředníci ovládat úřední jazyk, je 

doručovatel Franz Ulreich propuštěn, je mu vyměřeno odstupné a malá renta 

a na jeho místo nastupuje jeho syn Ludwig hovořící oběma jazyky.                                                                                                                                

V roce 1935 získává Rychnov telefonní a telegrafní ústřednu.  Wilhelm Kukula 

v roce 1938 předává úřad Ludwigovi Ulreichovi, který ho vede do roku 1940, 

kdy rukuje do Wehrmachtu. (I zde je zařazen jako vojenský pošťák a pracuje 

v Norsku ve Stavengeru a Oslu.) Jeho místo zaujímá Ludwig Grolig 

a doručovatelem je Alois Hübl. V době války se pošta naposledy stěhuje do 

domu č.p. 211. Dnes je pošta umístěna v domě č.p. 168, který dříve patřil 

právě poštmistru Ludwigovi Groligovi. A ještě jedna, ne právě veselá historka: 

9. května 1945 přinutili Sovětští vojáci poštmistra k otevření pošty, kterou 

poté vydrancovali. Po ustavení Čs. revolučního výboru zabírají čs. úředníci 

poštu a bývalý poštmistr je nucen vzniklé manko po loupeži ruských vojáků ze 

svých úspor uhradit! 
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Lotové závaží. Toto miskovité závaží bylo oficiální váhová jednotka 

Rakousko – uherských C. a K. pošt. Na několik kousků tohoto závaží 

nalezených přímo v obci a okolí, se můžete podívat v našem MINI MUZEU.    

     
Razítko Rychnovské pošty z roku 1921 

Jiří Prudil  
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Zprávičky z naší školičky 

Zdravíme vás opět z naší školičky, tentokrát již v jarním období. 

Měsíc březen je prvním jarním 

měsícem, a proto nás v tento čas 

provázela probouzející se příroda. 

Pozorovali jsme sluníčko, které 

postupně získává na síle a začíná 

ze země vytahovat první jarní 

kytičky – sněženky, bledule, 

krokusy, začíná probouzet stromy, 

ptáčci se v tento čas vracejí 

z teplých krajin např. čápi. My 

jsme si příchod jara raději pojistili – inspirovali jsme se pohádkou „Jak se 

Andulka bála smrtky“ z cyklu pohádek Chaloupka na vršku. Společnými silami 

jsme si vyrobili Morénu z proutí, krepového papíru a vaječných skořápek – 

jako symbol zimy a vhodili jsme ji do potoka, aby zima odplavala pryč. Děti se 

na tento průvod pořádně připravily, naučily se básničku a písničku.  Za zpěvu 

a klapání hrkačky jsme se vydali k místnímu potůčku.  Naše cesta opět 

skončila u hasičské zbrojnice, kde jsme nakonec Moréně naposledy zazpívali 

a zatancovali a poté ji vhodili do vody. 

Z oken školky jsme sundali zimní výzdobu a vyměnili za výzdobu jarní.  

V přírodě jsme pozorovali jarní změny společně. Děti se učily pojmenovávat 

první květiny, které jsme nacházeli při procházkách, povídali si o tom, které 

květiny kvetou co nejdříve, co potřebují květiny k tomu, aby vyrostly (půdu, 

slunce, vodu, vzduch), ba naopak co květinám škodí (sucho, zahradní škůdci 

atd.), jakou mají barvu, nebo jak voní. 

Koncem měsíce března nás čekaly přípravy na velký jarní svátek – Velikonoce. 

Seznamování se s tradicí Velikonoc a jejími zvyky. S ním samozřejmě souvisí 

tvoření velikonoční výzdoby, setí osení, vyrábění zajíčků, slepiček, kuřátek a 

vajíček. Jako tradičně jsme tyto krásné výtvory vyvěsili na návsi na okrasný 

strom dřezovec trojtrnný. Letos ho děti pojmenovaly „strom vajíčkovník 

a slepičkovník“. Dokonce jsme připravili i jarní plotovku, kterou jsme kolem 

stromu vyvěsili nejen pro naše školáčky, ale i pro ostatní obdivovatele, kteří se 

přišli k tomuto stromu v tomto krásném čase podívat.  
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Po svátcích jara jsme si ve školce povídali o dopravě a dopravních 

prostředcích. Protože nám počasí přálo a doslova jsme na jaře prožívali letní 

období, tak se naše zahrada proměnila v jednu velkou magistrálu. Řidiči 

vytáhli koloběžky, odrážedla, motorky a procvičovali pravidla silničního 

provozu. 

V rámci předškolní přípravy jsme procvičovali matematické představy, 

geometrické tvary, zopakovali znalost jména, příjmení a adresy bydliště. 

Roztleskávali jsme slova na slabiky, určovali první a poslední hlásku ve slově 

a posloupnost děje.  

Dne 19. 4. 2024 nás čekal první společný výlet v tomto roce. Linkovým 

autobusem jsme jeli do Žichlínku, kde jsme navštívili výstavu myslivosti. 

Děkujeme spolku myslivců nejen za pozvání, ale i za dobroty, které si děti 

odnesly domů. 

Dále jsme se na DEN ZEMĚ věnovali životnímu prostředí. Povídali jsme si 

hlavně o tom, jak se starat nejen o naši planetu, ale i o okolí ve kterém 

žijeme. Na školní zahradě jsme shrabali listí, posbírali větvičky a připravili 

truhlíky na výsadbu, provedli velký úklid ve venkovní hračkárně. 

Nyní si povídáme o zvířátkách a jejich mláďátkách. Doufám, že se počasí 

umoudří a my se tak budeme moci vydat na delší procházky, abychom si 

mohli prohlížet nové přírůstky ve vašich ohradách 😊. 

Ted už nás čeká slet čarodějů a čarodějnic, den plný čarování a magie. 

Doufám, že si to pěkně užijeme jako vždy. 

Všechny naplánované akce na jarní období se nám úspěšně vydařily. 

Vystupovali jsme na obecním úřadě, oslavovali MDŽ, pravidelně nás 

navštěvuje divadlo JOJO, proběhl také velice oblíbený dětský karneval a také 

se ve školce uskutečnila čtenářská dílnička. Dále nesmíme zapomenout na 

plavecký výcvik v Lanškrouně, který jsme opět v hojném počtu zahájili.  

Další významnou událostí pro našich 11 předškoláků, byl zápis do 1. třídy. 

Zápis do MŠ pro školní rok 2024/2025 se bude konat 7. května 2024.  

 

Na závěr bychom Vám chtěli popřát krásné a pohodové jaro a budeme se těšit 

zase v příštím vydání zpravodaje. 
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 Obec Rychnov na Moravě 

Rychnov na Moravě č. p. 63, 569 34 

tel: 461 100 455, info@rychnovnm.cz 

www.rychnovnm.cz 

 č. účtu u KB: 115-7458450267/0100 

Úřední hodiny 

Po, St: 8:00-11:30 12:30-17:00 

Redakční rada 

Hana Šmídová, Milan Hána, Petr Švehla 

Rychnovské listy: periodický tisk územně samosprávného celku, vychází 1x za dva měsíce 

 

http://www.rychnovnm.cz/

